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 آيا مشوق صادراتي براي لبنيات
تصويب مي شود  

در پي اختلافات دامداران ب�ا كارخانجات لبني در خصوص قيمت 
شيرخام، موضوعي با عنوان مشوق صادراتي مطرح شده است كه به 
گفته كارشناسان، مطالبه آن از سوي كارخانجات صرفاً بهانه تراشي 
براي پايين نگه داشتن ش�يرخام اس�ت، زيرا فرآورده هاي لبني 
توليد شده در ايران اس�تانداردهاي صادراتي را ندارند و تنها يك 
كارخانه توانسته به اين استانداردها نزديك شود و صادرات داشته 
باشد، همچنين افراد سودجو براي به نتيجه نرسيدن اجراي خريد 
شير خش�ك از دامداران نهايت تلاش خود را براي وقفه در اجرا و 
بي س�رانجام ماندن خريد تضميني از دام�داران انجام مي دهند. 
از ماه ها قبل زمزمه هاي مش��وق صادراتي براي لبنيات شنيده مي شد 
كه به گفته مسئولان قرار است صنايع لبني ايران هم با اجراي مصوبه 
دولت از اواخرهفته جاري با مشوق صادراتي 4 هزار توماني براي شير 
خشك تصويب شود در حالي كه كشورهاي همسايه مانند تركيه و مصر 
براي صادرات هر كيلو شير خشك و لبنيات حدود 8 هزار توماني يارانه 

و مشوق هاي صادراتي دريافت مي كنند. 
با تيره ش��دن رابطه روس��يه و تركيه در بخش تجاري و فراهم شدن 
بستر صادرات با برداشته شدن تعرفه واردات لبني ايران از 25 دي ماه 
سال گذشته، محصولات توسط دامداران و كارخانه هاي لبني داخلي 
براي بازار بزرگي چون روسيه نتوانستند اين بازار را در اختيار گرفته و 
كشورهاي ديگر به راحتي توانستند اين خلأ به وجود آمده را به بهترين 
ش��كل پوش��ش دادند در حالي كه محصولات لبني داخلي در انبارها 
انباشته شده و حتي در بيشتر بخش ها با كاهش صادرات و از دست دادن 
بيشتر بازارها به دليل بالا بودن قيمت توليد و نبود مشوق هاي مالياتي 
شاهد بوده ايم. اما با توجه به همسايگي تركيه با كشورمان بايد اين امر را 
در نظر داشت كه بسته شدن در هاي روسيه به عنوان يك مصرف كننده 
بزرگ توليدات تركيه و همچنين آمار بالاي قاچاق در كشورمان امكان 
دارد اين محصولات به صورت رس��مي و قاچاق به بازار داخلي تزريق 
شود كه ضربه سنگيني به اقتصاد و توليد كنندگان  وارد مي كند و اوضاع 

اقتصاد كشور از اين هم بدتر خواهد شد. 
همين چند وقت پيش بود كه خبري مبني بر واردات 13 هزار تن شير 
خش��ك با وجود يك ميليون تن مازاد توليد در كشور رسانه اي شد و 
اعتراض دامداران را در پي داشت، حال وعده دولت براي مصوبه 4 هزار 
توماني در ازاي صادرات هر كيلو مواد لبني يا شير خشك مي تواند به 

اين صنعت سودآور كمك شاياني كند. 
احمد مقدسي رئيس انجمن صنفي گاوداران در گفت وگو با »جوان« 
گفت: واردات شير خشك در حال حاضر  ممنوع است و واردات انجام 
شده واردات شير خشك كودك هستند كه در صنايع لبني كاربردي 
ندارند اما اين امر هم نبايد انجام شود زيرا در داخل همين شير خشك 
با استفاده از شيرخام توليد داخل با كيفيت بالا توليد مي شود كه اين 
واردات صنايع لبني داخلي را تحت فشار قرار داده است. وي افزود: در 
بخش ديگر مشكلات دامداران مي توان به تبديل 10درصدي شيرخام 
دامداران كشور به لبنيات و صادرات آن اشاره كرد، همچنين در چند ماه 
اخير كشورهاي مصر و تركيه جايگاه ايران را در حوزه صادرات صنايع 
لبني به خاطر مشوق هاي صادراتي كه براي صادرات هر كيلو شير 8 هزار 
تومان يارانه مي گيرند و زير قيمت لبنيات ايران به بازار عرضه مي كنند و 

بازار صادراتي ايران را تحت الشعاع قرار مي دهند. 
مقدسي به رسيدن آيين نامه اجرايي مش��وق صادراتي توسط دولت 
ب��ه مرحله پاياني اش��اره ك��رد و گفت: اتحادي��ه دام��داران از دولت 
درخواست هايي داش��ته كه مراحل پاياني خود را پشت سر مي گذارد 
و قرار است براي صادرات هر كيلو شير خش��ك حدود 4 هزار تومان 
مشوق در نظر بگيرد كه اين امر در دولت تصويب و آيين نامه اجرايي 
آن تعيين شده و همين امروز فردا توسط دولت ابلاغ خواهد شد. وي 
ادامه داد: در حال حاضر صادرات در خواب فرو رفته كه اميدواريم اين 
ابلاغ از سوي دولت هر چه زودتر انجام گيرد تا در آينده نزديك صنعت 

دامپروري از وضعيت ركود خارج شود. 
وي به اجرايي نشدن مصوبه افزايش قيمت شير پس از دو سال اشاره كرد 
و افزود: حدود دو سال از تصويب مصوبه افزايش قيمت شير توسط دولت 
مي گذرد اما همچنان اين مهم اجرايي نشده است و صنعت دامپروري دو 
سال است در ضرر است و در نتيجه مشكلات عديده اي را براي دامپروري 
به وجود آورده است كه دامداران مجبور شدند دام هاي شيرده خود را كه 
ماشين هاي توليدي لبنيات كشور هس��تند به عنوان گاوهاي گوشتي 
به كشتارگاه ها بفروشند كه اين امر تبعاتش را در سال هاي بعد خواهد 

گذاشت و در آينده دچار كمبود توليد شيرخام خواهيم بود. 
رئيس انجمن صنفي گاوداران تصريح كرد:دولت اگر مصوبه اي تصويب 
مي كند خود نيز راهكارهاي اجرايي آن را طراحي كند، در حال حاضر  
س��ازمان حمايت نهايت كوتاهي و كم لطف��ي را در اجراي مصوبه هاي 
دولت كرده است و وظيفه اين سازمان اين است كه از توليد كنندگان  و 
مصرف كنندگان  حمايت كند اما اين سازمان فقط به فكر مصرف كننده 
اس��ت و هيچ راهكار مؤثري براي خروج توليدكنندگان از ركود فعلي 
ندارد. احمد مقدس��ي در ارتباط با واردات محصولاتي كه در توليد آنها 
به خودكفايي رسيده ايم گفت: در بخش توليد شيرخام به خودكفايي 
رسيده ايم و دولت نبايد اجازه دهد شير خشك، پودر آب پنير و كره به 
كشور وارد شود زيرا در بيش��تر بخش ها به خود كفايي رسيده ايم و اگر 
در بخش��ي مانند كره نيازمند كمي واردات هستيم، دولت بايد با وضع 
تعرفه هاي گمركي مناسب، بازار را بالانس كند تا به توليد كنندگان  داخل 

لطمه وارد نشود و نبايد به واردات اين كالاها ارز مرجع تعلق گيرد. 
با وجود ممنوعيت واردات و رس��يدن به خودكفايي در بحث توليدات 
لبني باز هم هر روز خبر از واردات ش��ير خش��ك در ابعاد بزرگ كه از 

مبادي رسمي وارد كشور شده شنيده مي شود. 
عليرضا عزيزالله��ي مديرعامل اتحادي��ه دام��داران از واردات 8 هزار 
تن شيرخشك به كش��ور خبر داد و گفت:  با وجود ممنوعيت واردات 

شيرخشك، شاهد ورود رسمي اين محصول به كشور هستيم. 
وي افزود: در پيگيري هايي كه از مس��ئولان وزارت جهاد كش��اورزي 
داشتيم اعلام كردند چون مجوزهاي واردات محصولات و كالا مهلت 
دو س��اله دارد، بنابراين واردكنندگان س��ال 94 با وج��ود ممنوعيت، 

شيرخشك وارد كردند. 
رئيس اتحاديه دامداران همچنين گفته است: به علت شرايط منطقه اي 
كشور تركيه بازار سنتي خود يعني روسيه را از دست داده است، بنابراين 
نگرانيم كه شيرخشك توليد شده در تركيه با توجه به حمايت يارانه اي 
دولت اين كشور از بازارهاي كشور ما س��ردر بياورد كه خود تهديدي 
اس��ت. همچنين نايب رئيس هيئ��ت مديره انجمن صناي��ع لبني در 
گفت وگو با فارس گفت: اميد چنداني به توسعه بازارهاي منطقه  نيست 
و با اين شرايط مشوق صادراتي به محصولات لبني به تنهايي منجر به 

جذب مازاد شيرخام از بازار و افزايش صادرات نمي شود. 
شنيده ها حاكي از آن اس��ت كه همچنان دامداران به دليل نداشتن 
صرفه اقتصادي و جبران زيان هاي خود دام ها را براي فروش با عنوان 
گاوهاي گوشتي براي كشتار به كش��تارگاه ها مي فروشند، دامدارها 
در حال حاضر با وجود اينكه ش��يرخام داراي نرخ مصوب هزار و 440 
تومان و هزينه تمام شده بيش از هزار و 500 تومان است، هر كيلوگرم 
شيرخام خود را به س��ختي هزار تا هزار و 200 تومان به صنايع لبني 
مي فروش��ند و اخيراً با واردات شير خش��ك تقليل نيز يافته است كه 
اين امر باعث تعطيلي بيشتر دامداري ها شده و عرصه را براي واردات 

بيشتر خالي مي كند.

46 روز بعد از شوي رفع مشكلات بانكي ايران 
با س�اير بانك ه�اي دنيا كه در بان�ك مركزی 
مقابل دي�دگان خبرنگاران اجرا ش�د، رئيس 
بانك مركزي ب�راي دومين ب�ار و در خارج از 
كش�ور بر بدعهدي امريكايي ها تأكيد كرد و 
گفت: » موانع امريكايي، بانك هاي بزرگ دنيا را 
نسبت به تعامل با ايران بي رغبت كرده است.« 
ولي الله سيف در كنفرانس »اتصال مجدد ايران 
ب��ه جامعه مالي جهان��ي« در لندن، خواس��تار 
جديت طرف ه��اي مقابل در اج��راي تعهدات 
مرتبط با برجام در زمينه امور مالي و بانكي شد 
اما آنچه از محتواي سخنانش بر مي آيد اين است 
كه س��يف تعهدات جديدي براي اجراي برجام 
دارد؛ تعهداتي چون اجراي استاندارد كميته بال 
و اجراي استانداردهاي »FATF« براي مبارزه 
با پولشويي و مبارزه با تروريسم. البته شايد در 
ن��گاه اول برگزاري چنين كنفرانس��ي در لندن 
عجيب باشد و براي خوانندگان اين سؤال مطرح 
شود كه چگونه انگليس��ي ها علاقه مند به رفع 
موانع ارتباطي بانكي ايران با جهان شده اند! اما 
اگر سابقه در دست گرفتن بازار پولي خاورميانه 
را از سوي اس��تعمار پير پيگيري كنيم، متوجه 
خواهيم ش��د چرا رئيس دفتر رئيس جمهوري 
در يك كنفران��س اقتصادي كه ي��ك روزنامه 
در لندن برپا كرده اس��ت، ش��ركت مي كند يا 
س��يف رئيس كل بانك مركزي ايران براي حل 
مشكلات بانكي كشور در لندن به دنبال حضور 
در كنفرانس »اتصال مجدد ايران به جامعه مالي 

جهاني« است. 
 لندن پيش��تر ها نيز ميزبان كنفرانس بانكداري 
اس��لامي بود ك��ه تماي��ل زيادي ب��راي جذب 
سرمايه هاي خارجي كشورهاي خاورميانه داشت. 
اكنون نيز لندن به احتمال قوي نظر سوء خود را 
معطوف به پول هاي بلوكه ش��ده ايران در خارج 

از كش��ور دارد و بانك اچ اس بي سي نيز به دنبال 
از سرگيري مراوده خود اس��ت اما جريمه هاي 

پرداخت شده را نيز مي خواهد!
   سيف آنجا چه گفت؟ 

رئيس كل بانك مركزي با عل��م به اين موضوع در 
آنجا ش��ركت كرده و به بيان ناگفته هاي جديد از 
آخرين وضعيت روند اجراي برجام در امور مالي و 
بانكي پرداخته است؛ حرف هايي كه ظاهراً در داخل 
اجازه طرح آنها را ندارد و دستگاه تبليغاتي دولت كه 
شوي بازديد خبرنگاران از سوئيفت را به راه انداخته 
بود به وي اجازه صحبت كردن درباره بدعهدي هاي 

امريكا و ناكارآمدي برجام را نمي دهد. 
وي در لندن خواس��تار جديت طرف هاي مقابل 
در اجراي تعهدات مرتبط با برج��ام در اين امور 
شده و گفته است: هراس بانك هاي تجاري بزرگ 
اروپا از جريمه هاي امري��كا علت بي رغبتي براي 
كار با همتايان ايراني اس��ت و در حالي كه تمام 
تحريم هاي هس��ته اي ايران برداش��ته شده اند، 
تحريم هاي خارج از حوزه برجام همچنان به قوت 
خود باقي هستند و اين امر باعث شده بانك هاي 
تجاري بزرگ دنيا به خاطر ترس از جريمه هاي 
ناشي از تخطي ناخواسته از مقررات ايالات متحده 
براي كار با همتايان ايراني بي رغبت باشند. سيف 
درخصوص تعهدات اروپا و ايالات متحده براساس 
برجام اظهار كرده است: طبق برنامه جامع اقدام 
مشترك، اروپا و ايالات متحده متعهد هستند تمام 
اقدامات اجرايي و مقرراتي لازم براي رفع موفق و 
مؤثر تحريم ها را به اجرا گذارن��د و ايران را قادر 

سازند به بازارهاي بين المللي بازگردد. 
رئيس كل بانك مركزي با اشاره به عملي نشدن 
تعهدات طرف مقابل گفته است: همان گونه كه 
در چند ماه گذشته شاهد آن بوديم اين تعهدات 
به خاطر مشكلاتي كه جامعه بانكي با آن مواجه 

است، عملي نشد. 

  تعه�دات انجام نش�ده و ت�رس بانك ها 
كدامند؟ 

رئيس كل بان��ك مرك��زي م��وارد موجود در 
دس��تورالعمل فن��ي اف��ك كه توس��ط انجمن 
بانكداران بريتانيا مطرح شده را اينگونه برشمرد: 
ارائه يك مج��وز عموم��ي براي ش��ركت هاي 
غيرامريكاي��ي ب��راي بهره ب��رداري از نرم افزار 
امريكا، تعميم حمايت هاي ارائه  شده به اشخاص 
امريكايي تحت مجوز عمومي H به شركت هاي 
غيرامريكايي، دس��تورالعمل قدرتمند افك در 
مورد انتظارات آن در رواب��ط كارگزاري بانكي 
و ارائه مجوز عمومي امريكا براي پرداخت هاي 
U- Turn از جمله م��وارد مبهم براي انجمن 

بانكداران بريتانياست. 
سيف با تأكيد بر اينكه تمام مسائل فوق هنگام 
امضاي برجام براي امريكا و اتحاديه اروپا شناخته 
شده بودند و آنها با اين آگاهي تعهداتشان را امضا 
كردند، گفت: اكنون ما عقيده داريم آنها بايد به 
وعده هاي خود عمل كنند. اين تعهد اخلاقي و 
قانوني غرب اس��ت كه به آنچه در برجام متعهد 
شدند پايبند بمانند، حتي اگر بدان معنا باشد كه 
با بازنگري مقررات، دستورالعمل ها و سياست ها 

به بانك ها كمك كنند. 
رئيس شوراي پول و اعتبار مشكل ديگر را اتخاذ 
و اجراي بيش از حد سياست تحريم ها دانست و 
گفت: اين موضوع علاوه بر اينكه صنعت بانكداري 
را با مشكل مواجه مي كند بلكه به گفته مقامات 
خزانه داري امريكا حتي به خود ايالات متحده نيز 
آسيب مي رساند. سيف شاهد موضوع ترس در 
جامعه بانكداري را به نقل قول از فايننشال تايمز 
اينگون��ه مطرح ك��رد: »آنها از اين مي ترس��ند 
كه حت��ي اگر از خزان��ه داري امري��كا اطمينان 
دريافت كنن��د، دادس��تان ها و مقررات گذاران 
مستقل امريكايي ممكن است تفسير متفاوت و 

سختگيرانه تري از قوانين داشته باشند.«
   تعهداتي كه سيف وعده داد

وي در عين حال وعده داده تا با نهايي سازي برنامه 
اصلاحات بخش بانكي و تجديد ساختار بنيادين 
ترازنامه هاي بانك ها و بهب��ود بدهي هاي دولتي 
به همراه تش��كيل ش��ركت مديريت دارايي ها، 
اصلاحات بخش مالي را به س��رانجام برساند كه 
مؤيد شرط و شروط هاي طرف غربي درباره تحقق 
برجام در حوزه پولي و مالي است.  وي افزوده است: 
بانك مركزي ايران با اجراي صحيح اين سياست ها 
مي توان��د به تدريج اجراي سياس��ت  پول��ي را از 
چارچوب ابزاري مستقيم به چارچوب بازارمحور و 

سياست پولي غيرمستقيم تغيير دهد. 
وي همچنين در لندن به طرف هاي غربي يقين 
داده سياست يكسان سازي نرخ ارز، تقويت توان 
نظارتي و مقرراتي بان��ك مركزي براي اطمينان 
از بهبود اقدامات مديريت ريس��ك در بانك ها و 
تعميم آن به مؤسسات مالي سايه خارج از پوشش 
مقرراتي از ديگر اولويت هاي بانك مركزي است. 

س��يف همچنين با اظهاراتش نشان داده كه به 
زودي بر اساس استاندارد كميته بال بخش هاي 
مقررات و نظارت خ��ود را تقويت كند و انطباق 
بانك ها ب��ا اس��تانداردهاي بين المللي از جمله 
حاكميت ش��ركتي، گزارش دهي مالي، جرايم 
مالي و الزامات سرمايه و نقدينگي تدوين شده 

توسط كميته بال تأييد شود. 
  مبارزه با پولشويي و تروريسم هم چشم!

رئيس ش��وراي پ��ول و اعتب��ار درب��اره تقويت 
چارچوب هاي مبارزه با پولش��ويي و تأمين مالي 
تروريسم به عنوان مانع بزرگ ارتباط بانك هاي 
ايراني ب��ا همتايان خارجي اش هم گفته اس��ت: 
ما اولوي��ت زيادي براي تقوي��ت اين بخش قائل 
هس��تيم تا بتوانيم بازگش��ت مجدد نظام بانكي 
ايران به اقتصاد جهاني را تسهيل كنيم و در اين 
مسير پس از تصويب قانون مبارزه با پولشويي و 
اجراي مقررات در سال هاي گذشته، اخيراً قانون 
مبارزه با تأمين مالي تروريسم در ايران تصويب 
شد. وي در اين مورد افزود: ما از صندوق بين المللي 
پول درخواس��ت كرديم ارزيابي خود را براس��اس 
معيارهاي نيروي ويژه اقدام مالي )FATF( انجام 
دهد و قصد داريم ب��ه گروه اوراس��يايي مبارزه با 

پولشويي و تأمين مالي تروريسم بپيونديم. 
رئيس كل بانك مرك��زي با تأكيد بر ل��زوم انجام 
تمام تعهدات توسط طرف هاي امريكايي و اروپايي 
گفت: اكنون بيش از هر زمان آشكار است كه امريكا 
و اتحاديه اروپا بايد اقدامات مناسبي انجام دهند تا 
اين اطمينان حاصل شود كه سرمايه گذاري انجام 
ش��ده در حصول توافق پيرامون پرونده هسته اي 
ايران ب��ه هدر نم��ي رود. علاوه بر اي��ن، اين تعهد 
اخلاقي احساس مي ش��ود كه بايد به فعالان بازار 
در ايران اطمينان داده شود و ايران منافع حاصل از 

برجام را به طور كامل مشاهده كند. 
س��يف گفت: ايران از نظر مالي، بهترين سابقه 
را در ايفاي تعه��دات - حتي در طول زمان هاي 
دشوار انقلاب، جنگ و تحريم ها – دارد. از نظر 
سياس��ي نيز كش��وري باثبات اس��ت و در يك 
منطقه پرآشوب، جامعه اي فعال و پويا دارد اما 
برخي رس��انه هاي مخالف و گروه هاي لابي گر 
پس از جنگ تحميلي، چهره ايران را با تبليغات 

سياسي مخدوش كرده اند.

مهران ابراهیمیان
  گزارش  یک

 راهكار يك شركت بورسی 
برای دفاع از عملكرد مديران

ممانعت از ورود سهامدار منتقد به مجمع
ش�ركت هاي س�يماني زي�ر نظ�ر هلدين�گ س�يماني ف�ارس و 
خوزس�تان در دول�ت يازدهم عملك�رد ضعيفي داش�ته اند، اين 
در حالي اس�ت كه اين ش�ركت ها در اقدامي عجي�ب و هماهنگ 
از ورود س�هامداران منتق�د ب�ه عملك�رد ضعي�ف مدي�ران ب�ه 
مجام�ع ش�ركت هاي س�يماني ممانع�ت ب�ه عم�ل مي آورن�د. 
به گزارش »جوان«، سهامدار عمده هلدينگ سيماني فارس و خوزستان 
شستا و سازمان تأمين اجتماعي اس��ت كه مديرعامل اين هلدينگ از 
سوي وزير كار و تعاون تعيين مي ش��ود. در اين بين در شرايطي عمده 
شركت هاي سيماني زير نظر هلدينگ س��يماني فارس و خوزستان از 
ابتداي دولت يازدهم تا پايان س��ال 94 پيوسته زيان مي دهند كه اين 

عملكرد ضعيف شركت هاي سيماني عجيب به نظر مي رسد. 
رضا احمدي يكي از سهامداران شركت سيماني فارس نو در حالي در 
روز 95/2/28 از ورود به مجمع اين شركت در مجموعه فرهنگي تلاش 
وابس��ته به وزارت كار و امور اجتماعي منع شده اس��ت كه وي يكي از 

سهامداران بالاي 200 ميليون توماني اين شركت به شمار مي رود. 
اين سهامدار در گفت وگو با اين رسانه اظهار داشت: دولت يازدهم در 
حالي دم از جذب س��رمايه گذار خارجي مي زند كه در كش��ور حقوق 
سهامداران ش��ركت هاي بورسي كه س��رمايه گذاران داخلي به شمار 
مي روند، تضييع مي شود.  وي عنوان داشت: شركت هاي زير مجموعه 
هلدينگ سيماني فارس و خوزس��تان )كه سهامدار اصلي اش سازمان 
تأمين اجتماعي و شستا است( به دليل عملكرد بد مديران پيوسته با 

افت بهاي سهام و همچنين زيان عملكرد رو به رو هستند. 
وي گفت: ش��ركت هاي شس��تا و همچنين ش��ركت هايي كه شستا و 
سازمان تأمين اجتماعي در آن سهم دارند در حالي طي دو سال ابتدايي 
دولت يازدهم با زيان قابل ملاحظه رو به رو بوده اند كه اين ش��ركت ها 
در تمامي مجامع پاداش هاي چند ص��د ميليوني به مديراني پرداخت 

مي كنند كه شركت هايشان زيان ده بوده اند. 
وي با انتقاد از چينش سياس��ي مديران اصلاح طلب در مجموعه هاي 
متعلق به وزارت كار و كارگران گفت: در روز 95/2/28 از ورود به مجمع 
شركت سيمان فارس منع شده ام تنها به اين دليل كه منتقد عملكرد 

مديران شركت بوده ام. 
وي گفت: سازمان بازرسي و سازمان حسابرسي كل كشور بايد عملكرد 
شركت هاي سيماني هلدينگ سيماني فارس و خوزستان را كه به نوعي 
متعلق به دولت مي باشند مورد بررسي قرار دهند و ببينند چرا برخلاف 
هلدينگ هاي سيماني مجموعه هايي چون بانك ملي، غدير و بنياد يا 

بخش خصوصي، اين مجموعه ها پيوسته زيان مي دهند. 
به نظر مي رسد خروج پول از شركت هاي مجموعه هاي وابسته به دولت 
با هدف كارهاي انتخاباتي انجام گرفته است، از اين رو جاي دارد سازمان 
بازرسي و سازمان حسابرسي عملكرد شركت هايي كه به نوعي مستقيم 

و غيرمستقيم وابسته به دولت است را مورد بررسي قرار دهند. 

مدير عامل مپنا:  
 در دوران تحريم

۵ هزار مگاوات برق  صادر شد
مدي�ر عام�ل مپن�ا اع�لام ك�رد: در پن�ج س�ال گذش�ته ب�ا 
وج�ود تحريم ه�ا و رقاب�ت ناس�الم در ب�ازار ف�روش و راه ه�اي 
نامتع�ارف ب�راي درياف�ت ضمانتنام�ه و ش�ركت در مناقص�ات 
بي�ش از ۵ ه�زار م�گاوات ب�رق ب�ه خ�ارج ص�ادر كردي�م. 
عباس علي آبادي در گفت و گو با فارس با اشاره به اينكه طراحي تحريم 
براي ورود تكنولوژي به كش��ور نبود بلكه ممانع��ت از حضور مپنا در 
بازار هاي جهاني محسوب مي شد، گفت: تحريم موجب رقابت ناسالم 
در بازار فروش است زيرا براي دريافت ضمانتنامه و شركت در مناقصه 
مجبور به دستيابي به راه هاي غيرمتعارف مي شويد و اين موجب افزايش 

هزينه هاي چندبرابري مي شود. 
وي با اش��اره به اينك��ه در دوران تحريم قيمت تمام ش��ده براي مپنا 
هزار  بسيار بالا بود ولي با تمام اين موانع در پنج سال گذشته بيش از 5 
مگاوات برق به خارج از كش��ور صادر كرديم، اضافه ك��رد: امروز ما از 
توربين هاي 25 مگاوات تا توربين ه��اي 325 مگاوات گازي و بخاري 
در فهرست محصولات داريم و به زودي از توربين هاي پنج مگاواتي تا 
15 مگاواتي كه فوق العاده كاربردهاي راهبردي در حوزه نفت و گاز و 

صنعت دارند به سبد محصولات اضافه خواهيم كرد. 
علي آبادي ادامه داد: كلاس توربين ها متمركز بر سايز آنهاست و سايز 
توربين ها نقش��ي بر تكنولوژي و پيش��رفت آنها ندارد و معمولاً 17 تا 
20 درصد از سهم توربين هاي بزرگ و با كلاس )E( توليد مي شوند. 
وي ادامه داد: براي محلي كه به 25 مگاوات برق نياز اس��ت معمولاً از 
توربين هاي كوچك استفاده مي شود. در صورت استفاده از توربين هاي 
بزرگ و متمركز براي انتقال برق نياز به خطوط انتقال داريم كه مقرون 

به صرفه نيست. 
---------------------------------------------------

عضو كميسيون انرژي مجلس خبر داد
فروش نفت با روش قبل از برجام

عضو كميس�يون ان�رژي مجلس با بي�ان اينكه ص�ادرات نفت به 
مرز ۲ ميليون بش�كه رس�يده، از ف�روش آن با هم�ان روش هاي 
قب�ل از برج�ام خب�ر داد و گف�ت: هرگونه گشايش�ي از س�وي 
امريكا ب�راي تس�هيل درياف�ت پ�ول حاص�ل از نفت اي�ران به 
انتخاب�ات رياس�ت جمهوري آت�ي دو كش�ور بس�تگي دارد. 
حسين نجابت در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم، اظهار كرد: صادرات 
نفت به حدود 2 ميليون بش��كه در روز رسيده است، اما با همان قواعد 
قبلي اين كار انجام مي شود، يعني مسير طولاني را براي دريافت پول 

حاصل از آن طي مي كنيم. 
وي با بيان اينكه »با احتساب ميعانات گازي هم اكنون حدود 3 ميليون 
و 100 هزار بشكه توليد داريم«، تصريح كرد: دولت براي دريافت پول 
فروش نفت به دنبال اين است كه بانك هايي را پيدا كند و درصدد است 

با رايزني سياسي مشكل تبادلات بانكي را برطرف كند. 
وي با ابراز اينك��ه وزارت نفت نمي تواند كار خاص��ي در اين زمينه 
انجام دهد، يادآور ش��د: تنها هندي ها كه حدود 6 ميليارد يورو به 
ايران بدهكار هس��تند، براي پرداخت بخش��ي از اي��ن بدهي اعلام 
آمادگي كرده اند. وي با تأكيد بر اينكه بح��ث دريافت ارز حاصل از 
فروش نفت تكان جدي نخورده اس��ت، گفت: به نظرم اينكه فروش 
نفت كشور بدون هيچ مش��كلي )در خصوص تبادلات بانكي( انجام 
ش��ود، زود اتفاق نمي افتد و فقط به صورت قطره چكاني پول فروش 

نفت دريافت مي شود. 
عضو كميس��يون انرژي مجلس در پاسخ به اين پرسش كه به نظر شما 
چه زماني فروش نفت كشور عادي ش��ده و خريداران مي توانند بدون 
مش��كل پول آن را پرداخت كنند، گفت: اين مس��ئله به دو انتخابات 
رياست جمهوري در ايران و امريكا بستگي دارد، امريكايي ها بر اساس 
منافع و مقتضيات خود تصميم مي گيرند در اين رابطه سختگيري كنند 

يا گشايشي صورت گيرد. 
به گفته نجابت در تصميم گيري براي اين موضوع نيز امريكايي ها هم 
انتخابات رياست جمهوري خود و هم انتخابات رياست جمهوري سال 

آينده ايران را مدنظر قرار خواهند داد.

بررس�ي جزئيات آمار و ارقام رشد اقتصادي در سال 94 نشان 
مي دهد، رش�د 16/۵ درصدي اس�تخراج نف�ت و گاز طبيعي و 
افزايش 9/9 درصدي توليد در بخش معدن بيشترين تأثير را بر 

مثبت شدن رشد اقتصادي داشته است. 
به گزارش فارس، مركز آمار ايران، گزارش و ارقام مربوط به رش��د 

اقتصادي بخش هاي مختلف اقتصاد در سال 94 را منتشر كرد. 
بر اين اساس، در سال گذشته فقط رشد اقتصادي گروه كشاورزي 
در تمام فصول مثبت بوده اس��ت. بخش كش��اورزي در فصل بهار 
8/4 درصد، تابس��تان 5/6 درصد، پاييز 3/3 درصد و زمستان 5/5 

درصد بوده است. 
رشد بخش صنعت در فصل بهار منفي 3/1 درصد، تابستان منفي 

1/7 درصد و پاييز منفي 4/4 درصد محاس��به ش��ده اما در فصل 
زمستان از روند منفي به مثبت تبديل ش��ده و رشد اين بخش در 

فصل زمستان به عدد مثبت 0/6 درصد رسيده است. 
بررسي جزئيات اين گروه نشان مي دهد، رشد استخراج نفت و گاز 
طبيعي از منفي 9 درصد به مثبت 16/5 درصد و رشد بخش معدن 
از منفي 7/3 درصد به مثبت 9/9 درصد بيشترين تأثير را بر مثبت 
شدن رشد بخش صنعت داشته است. در واقع بخش نفت در قالب 
بخش صنعت محاسبه قرار گرفته است اما وضعيت بخش ساختمان 
بسيار وخيم گزارش ش��ده، چراكه اين بخش در فصل بهار منفي 
13/5 درصد، فصل تابستان منفي 13/3 درصد، فصل پاييز منفي 

21/7 درصد و فصل زمستان منفي 16/5 درصد بوده است. 

هزينه مصرف خصوصي در كل س��ال 94 به مي��زان 2/5 درصد و 
هزينه مصرف دولتي 7/3 درصد افزايش يافته اما تشكيل سرمايه 
ثابت ناخالص كه يك��ي از ش��اخص هاي مه��م در ارزيابي ميزان 
سرمايه گذاري در اقتصاد اس��ت، به رقم نگران كننده منفي 15/6 
درصد رسيده اس��ت. همچنين تشكيل س��رمايه در ماشين آلات 
منفي 15 درصد و تشكيل سرمايه در ساختمان منفي 16/4 درصد 

محاسبه شده است. 
يكي از اهداف برنامه پنجم توس��عه، رشد متوس��ط 12 درصدي 
س��رمايه گذاري در طول اجراي اين برنامه بود، اما با تعميق شدن 
ركود و عدم اجراي برنامه اساسي براي ايجاد رونق اقتصادي، نرخ 

سرمايه گذاري با كاهش جدي مواجه شده است.

رشد يك درصدي اقتصاد مرهون رشد معدن و استخراج نفت و گاز

رئيس كل بانك مركزی در سفر به لندن برای عبور از بدقولی های امريكا به بانك های اروپايی قول های بيشتری داد  

سيف بجاي مطالبات  برجامي تعهدات جديد داد!

محمد فکوری

در حال�ي زمان اتم�ام پروژه هاي مس�كن 
مه�ر در هال�ه اي از ابه�ام ق�رار دارد ك�ه 
معاون امور مس�كن و س�اختمان وزير راه 
و شهرس�ازي از اجراي مس�كن اجتماعي 
پس از اتم�ام طرح مه�ر خبر داده اس�ت؛ 
طرح�ي كه ب�ا روند كنون�ي احتمالاً س�ال 
1400 يعني در ق�رن 1۵ به اتمام مي رس�د. 
به گزارش تس��نيم، دي ماه س��ال گذشته 
بذرپاش عضو هيئت رئيس��ه مجلس نهم با 
انتقاد از بي برنامگي دولت در بخش مسكن 
گفته بود: 2/5 س��ال اس��ت كه در خدمت 
ش��ما هس��تيم، دريغ از يك برگ كاغذ در 
رابطه با مسكن اجتماعي كه تحويل مجلس 

شده باشد. 
ش��نيديم قرار اس��ت 2 هزار و 500 ميليارد 
تومان به س��ازمان بهزيس��تي براي مس��كن 
اجتماعي پول بدهند تا 50 هزار واحد مسكن 
ساخته شود و 10 س��اله در اختيار نيازمندان 

قرار بگيرد و پس از آن 10 سال نيازمند بعدي 
در اين واحدها ساكن شود. وي با بيان اين كه 
اين پيشنهاد شبيه يك شوخي بوده و خنده دار 
اس��ت، گفت: تأكيد كرديم اولاً اين 2 هزار و 
500 ميليارد تومان كجاس��ت كه قرار اس��ت 
به سازمان بهزيستي داده شود، ثانياً مگر نياز 

مسكن 50 هزار واحد است؟
وي با بيان اينكه خودشان متوجه شدند كه اين 
يك پيشنهاد خيلي نشدني اس��ت، افزود: اين 
پيش��نهاد را پس گرفتند و همچنان قرار است 
اعلام شود مسكن اجتماعي چه طرحي است. 

اين در حالي اس��ت كه معاون امور مس��كن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي از آماده شدن 
برنامه مسكن اجتماعي خبر داده و درباره زمان 
اجراي آن گفته است: اين طرح بلافاصله پس 
از اتمام مس��كن مهر اجرا خواهد شد. توافقات 
اين طرح انجام شده و بودجه  مسكن مهر صرف 

آن مي شود.

وزير اقتصاد: با نفت ۴۰ دلاري به رشد ۵ درصدي مي رسيماجراي مسكن اجتماعي به قرن ۱۵ موكول شد
وزير اقتصاد گفت: براساس برنامه ريزي هاي 
ص�ورت گرفته ت�لاش مي كنيم ب�ا نفت 40 
دلاري بتوانيم به رشد اقتصادي ۵ درصدي 
دس�ت يابيم كه اين پيش بيني كاملًا عملي 
اس�ت و حتي مي تواني�م از آن فراتر رويم. 
به گزارش تس��نيم، علي طيب نيا در حاش��يه 
چهل و يكمين اجلاس بانك توس��عه اسلامي 
در گفت وگو با ش��بكه تلويزيوني مترو تي وي 
اندونزي، در خصوص ارزيابي خود از وضعيت 
اقتصاد ايران گفت: ما از مدت ها قبل مس��ائل 
اقتصاد ايران را آسيب شناس��ي كرده بوديم و 
به اين نتيجه رس��يديم كه يكي از مش��كلات 
اساسي ما وابستگي اقتصادمان به درآمدهاي 

نفتي است. 
وي افزود: سهم بالاي درآمدهاي نفتي و سهم 
بالاي درآمدهاي ارزي دولت حاصل از فروش 
نفت دو مشكل عمده اي بود كه ايران را نسبت 
به درآمدهاي نفتي آس��يب پذير ك��رده بود، 

بنابراين ما تصميم گرفتيم وابستگي اقتصاد را 
به نفت كاهش دهيم. 

طيب نيا گفت: تحريم ها با وجود تمام هزينه ها 
و آسيب هاي تحميلي به مردم ما واقعيت هايي 
را هم بيش از پيش برايمان آش��كار كرد و اين 
واقعيت، ضرورت كاهش وابستگي اقتصاد ايران 

به درآمدهاي نفتي بود. 
وزير اقتصاد با بيان اينك��ه در دوران تحريم ها 
توانستيم ميزان وابستگي اقتصاد ايران به نفت 
را كاه��ش دهيم، تصريح ك��رد: در اين دوران 
سهم نفت از بودجه و درآمد دولت كاهش پيدا 
كرد و تراز تجاري غيرنفتي ايران با مازاد روبه رو 
ش��د، بنابراين تصميم گرفتيم ك��ه در دوران 
پساتحريم نيز اين سياست هاي اصولي را ادامه 
دهيم و شاهديم كه ميزان وابستگي اقتصاد ما 
به نفت كم شده و به تبع آن آسيب پذيري مان 
نيز نس��بت به كاهش قيمت نفت تقليل پيدا 

كرده است.

   اقتصاد کلان

  گزیده


